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دکتـر جهانگیری، خط تولید مـواد اولیه داروهای پپ تی دی را 

در مرکز رشـد واحدهای فن آوری فرآورده های دارویی دانشـگاه 

افتتـاح و از خـط تولیـد داروهـای مربـوط بـه دیابـت و درمـان 

سـرطان بازدیـد کـرد و بـا توضیحـات وزیـر بهداشـت و رییس 

سـازمان غـذا و دارو در جریـان آخرین تحولات و دسـتاوردهای 

دارویی کشـور قـرار گرفت.

صبح شنبه 1 خرداد 95 از 22 قلم دارو با حضور دکتر جهانگیری 

معاون اول رئیس جمهور، دکتر هاشمی وزیر بهداشت، دکتر دیناروند 

رئیس سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت و دکتر جعفریان رئیس 

دانشگاه، به میزبانی مرکز رشد واحدهای فن آوری فرآورده های 

دارویی دانشگاه علوم پزشکی تهران رونمایی شد.

در ابتدا دکتر جعفریان رئیس دانشگاه، ضمن تبریک میلاد منجی عالم 

بشریت حضرت مهدی )عج( و قدردانی از معاون اول رئیس جمهور و 

وزیر بهداشت به دلیل حمایت از تولید دارو در کشور، گفت: مرکز رشد 

فرآورده های دارویی دانشگاه علوم پزشکی تهران از سال 82 فعالیت خود 

را آغاز کرده و از همان ابتدا تاکنون 21 شرکت در آن مستقر هستند 

که از این میزان 8 شرکت فعال اند. از طرفی به دلیل ظرفیت محدود، 

19 شرکت دانش بنیان در انتظار استقرار در این مرکز به سر می برند.

دکتر جهانگیري: افزایش بهره وری یکي از محورهاي مهم اقتصاد مقاومتي است

رونمایی از 22 قلم دارو با حضور معاون اول 
رئیس جمهور
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وی ادامـه داد: تاکنـون 47 محصـول در ایـن مرکـز تولیدشـده 

برخـی در دوزهـای مختلفـی از یـک دارو و برخـی در دوزهـای 

منحصربه فـرد که امـروز 22 محصول برخی بـا دوزهای متفاوت 

و برخـی داروهـای جدیـد کـه امـروز رونمایی شـدند مربوط به 

سـال 94 هسـتند که عمده این تولیدات داروهای ضد سـرطان 

و آنتی بادی هـای منوکلونـال هسـتند.

دکتر جعفریان در خصوص مزایای تولیدات دارویی در کشور گفت: 

تولیدات دارویی در کشور موجب صرفه جویی قابل توجه ارزی و 

کاهش وابستگی می شود. این مرکز سعی دارد در سال 95 ده 

محصول جدید در حوزه ایمنی بدن و پپتیدها را روانه بازار کند.

وی یادآور شـد: نیاز این مرکز ایجاد شـرایطی مشـابه پارک های 

علـم و فنـاوری اسـت چراکه پارک هـای موجود به ویـژه ازلحاظ 

مکان برای نیاز شـرکت ها مناسـب نیسـتند این در حالی اسـت 

که ظرفیت ایجاد پارک در اطراف دانشـگاه علوم پزشـکی تهران 

وجـود دارد. اگـر بـرای سـاخت پارک علـم و فنـاوری در وزارت 

بهداشـت مجوز داده شـود ارزش افزوده  جدی در مسـیر اقتصاد 

مقاومتی با سـرعت بیشـتری فراهم خواهد شـد.

Á  ایجـاد فرصـت در زمینه تولید بـا حهایت
دولت

 پـس ازآن دکتـر دینارونـد رئیس سـازمان غـذا و داروی وزارت 

بهداشـت گفـت: مرکز رشـد فرآورده های دارویی دانشـگاه علوم 

پزشـکی تهران از هسـته های اولیه اقتصاد دانش بنیان محسـوب 

می شـود و مشـابه این مرکز در کشـور کم اسـت.

رییس سـازمان غـذا و داروی وزارت بهداشـت، گفت: با حمایت 

دولـت و ایجـاد فرصـت درزمینه تولیـد ثروت برای نوابغ کشـور 

می تـوان از مهاجـرت آن هـا جلوگیری کـرد چراکـه بزرگ ترین 

صـادرات مـا صـادرات مغز اسـت امـا با این شـرایط مرکز رشـد 

در ایـن زمینـه بسـیار مؤثر عمل کرده اسـت.

دکتر دیناروند اظهار داشت: صنعت داروسازی در دولت تدبیر و امید 

به کمک سیاست های وزیر بهداشت موفق بوده و نتیجه جلسات 

مصوبات شوراهای مرتبط عملکرد امروز ماست. تصمیمات دقیق 

در قیمت گذاری، محدود کردن واردات و نبود شرایط رقابت، در 

کاهش وابستگی ارزی و توسعه بازار داخل کمک مؤثری بوده است.

وی ادامه داد: وزارت بهداشت برای شرکت های دانش بنیان امتیاز 

ویژه ای قائل شده تا بتوانند صادرات داشته باشند به طوری که به ازای 

یک میلیون دلار صادرات امکان تولید خارج از صف دارو و اخذ مجوز 

از سازمان غذا و دارو ظرف سه ماه برای شرکت ها فراهم می شود.

رییس سـازمان غذا و دارو ادامه داد: اسـتراتژی توسـعه صنعتی 

مـا نـگاه به داخـل، حـذف واردات و افزایش تولیـد دارد که این 

دیـدگاه غیرقابل قبـول بـوده چراکـه صـادرات بـه نفـع کشـور 

اسـت و از طرفی اولویت نخسـت وزیر بهداشـت در تمام جلسات 

تسـهیل راه صادرات اسـت. البته دولت تلاش هـای لازم را کرده 

و امیدواریم صنعت پاسـخگو باشـد.

دکتـر دینارونـد عنـوان کـرد: در حال حاضـر بـه ازای هر 150 

میلیـون دلار صـادرات در سـال، یـک میلیـارد دلار واردات دارو 

داریـم کـه ایـن میـزان بایـد بـه تـراز مثبـت برسـد و مطمئـن 

هسـتیم در چشـم انداز 1404 بـه آن دسـت پیـدا خواهیم کرد.

Á کاهش 0د درصدی کهبود دارو در کشور
 سـپس دکتـر هاشـمی از تولید 60 قلـم داروی جدید در دولت 

تدبیـر و امیـد خبر داد و گفـت: در صورت حمایت بیشـتر دولت 

از تولیدکنندگان دارویی توفیقات بیشـتری در این زمینه کسـب 

خواهیم کرد.

وی خاطرنشـان کرد: در سـال 91، یک میلیـارد و 350 میلیون 

دلار واردات دارو داشـتیم کـه در سـال 93 تقریبـاً بـه کمتـر از 
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یـک میلیـارد دلار کاهش یافت؛ سـهم داروهـای تولید داخل از 

مجمـوع کل بـازار نیـز در سـال 90، 57 درصد بود که در سـال 

95 بـه بیـش از 70 درصد افزایش یافته اسـت.

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: هدف گذاری ما در پایان سال 96 

این است که سهم داروهای تولید داخل از مجموع کل بازار 75 

درصد ازنظر ریالی برسد.

دکتـر هاشـمی گفت: قبـل از دولت تدبیـر و امیـد باوجوداینکه 

مـردم حاضـر بودند هرگونه مبلغی را برای یافتـن دارو بپردازند، 

بحـران جـدی وجـود داشـت؛ امـا در حـال حاضـر کمبودهـای 

دارویـی از 300 قلـم به کمتر از 30 قلم رسـیده و دسترسـی به 

آن آسـان شـده اسـت؛ و مشـکل جدیدی در حوزه کمبود دارو 

بـرای بیمـاران خـاص و بقیـه بیماری ها وجـود ندارد.

وی بابیان اینکه، در دولت تدبیر و امید، تدابیر ویژه ای برای رفع 

کمبودهـای دارویی اعمال شـد، تصریح کرد: همـه داروها بدون 

تشریفات از گمرک ترخیص شدند و علاوه بر دسترسی دارویی، 

قیمت هـای دارو نیـز مشـمول حمایـت جـدی شـد به طوری که 

رقـم 40 درصـد پرداختی مـردم بابت دارو و تجهیزات پزشـکی 

در مراجعـه بـه مراکـز درمانـی بابـت دارو و تجهیـزات پزشـکی 

به طـور متوسـط به کمتر از پنج درصد رسـیده اسـت.

وی اضافه کرد: قبل از اجرای طرح تحول سلامت، 90 درصد مردم 

برای تهیه دارو و تجهیزات پزشکی به خارج بیمارستان هدایت 

می شدند و امروز این رقم به کمتر از سه درصد کاهش یافته است.

وزیـر بهداشـت گفـت: یکـی از نگرانی های منتقدیـن و مخالفان 

اجـرای طـرح تحول سـلامت در دولت یازدهـم، افزایش مصرف 

دارو و لـوازم پزشـکی به دلیل حمایت مالـی دولت بود اما طبق 

آمارهای منتشرشـده خوشـبختانه این اتفاق نیفتاد.

دکتر هاشمی یادآور شد: شورای فناوری سلامت در کنار شورای 

دارویی در هفته دوم شـروع به کار وزارت بهداشـت تشکیل شد 

تـا از صنعـت دارویـی داخلی حمایت شـود به طوری کـه متعهد 

شـده ایم تـا 80 درصـد قیمـت برند خارجـی را به شـرکت های 

داخلـی در صورت تولیـد آن دارو پرداخت کنیم.

وزیـر بهداشـت به تولید 2 دارو در هرمـاه در دولت تدبیر و امید 

اشـاره کرد و افزود: یکی از مشـکلات اصلی مـا در حوزه صنعت 

دارو قدیمـی بـودن آن اسـت و اگـر دولـت از طریـق بانک ها یا 

طـرق دیگـر بتوانـد کمکـی 1000 میلیـاردی را برای بازسـازی 

و توسـعه صنعـت دارو تأمیـن کنـد، مطمئنـاً ظرف مـدت چند 

سـال این کمک ها قابل برگشـت خواهد بود و بـه بهبود وضعیت 

صنعت دارو در کشـور کمـک خواهد کرد.

بـه  دارو  در حـوزه صـادرات  ایـران  کـرد:  وی خاطرنشـان 

کشـورهای منطقـه، رقبای جـدی مانند ترکیـه و اردن دارد که 

سـرمایه گذاری های کلانـی در ایـن زمینـه انجـام داده انـد البته 

بخشـی از مشـکلات صنعـت دارویـی کشـور بـه بدهـی مـا بـه 

شـرکت های دارویـی بازمی گـردد و امید اسـت در آینده نزدیک 

ایـن مشـکل برطرف شـود.

Á  از نیازهای حیاتی کشور، لازمه بهره وری 
توسعه اقتصادی ایران است

 معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه در دولت تدبیر و امید در 

هر دو ماه یک داروی جدید تولیدشده این توانمندی علمی کشور 

را افتخارآمیز توصیف کرد و گفت: دانشمندان کشور موفق شده اند 

داروهای سرطانی و بیماری های صعب العلاج را که باقیمت های 

گزاف به کشور وارد می شد، با اتکا به توان داخلی تولید کنند.

وی یکی از گمشده های اقتصاد ایران را بهره وری دانست و گفت: 

بهره وری یکی از نیازهای حیاتی کشور و لازمه توسعه اقتصادی 

ایران است. متأسفانه در کشور ما باوجوداینکه در مبانی دینی و 

ارزش های اسلامی بر استفاده بهینه از وقت و سرمایه های فیزیکی 
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و انسانی تأکید شده وضعیت بهره وری بسیار نامناسب است.

دکتـر جهانگیـری بـا تأکید بـه اینکه بیمـاری مزمـن اقتصادی 

ایـران یعنـی پایین بودن بهره وری باید از اقتصاد کشـور برچیده 

شـود، از همه نخبگان و صاحب نظران کشـور خواسـت نسبت به 

فرهنگ سـازی در جهت استفاده بهینه از سرمایه های فیزیکی و 

انسـانی تـلاش کنند و افـزود: مهم ترین اقـدام در تحقق افزایش 

بهـره وری این اسـت که در ایـن زمینه کار فرهنگی انجام شـود 

و ایـن موضـوع در باور کارکنان و فعالان نهادینه شـود.

وی با تأکید بر اینکه افزایش بهره وری نیازمند برنامه، شاخص گذاری، 

کنترل شاخص ها و هدف گذاری است، گفت: با افزایش بهره وری، 

حتماً هزینه های تولید پایین آمده و سطح کیفی محصولات و 

قدرت رقابت در بازارهای بین المللی افزایش پیدا می کند.

در سند چشم انداز  اینکه  به  اشاره  با  رییس جمهور  اول  معاون 

بیست ساله برای رشد اقتصادی 8 درصدی پیش بینی های لازم 

انجام شده، تصریح کرد: در این سند مقررشده که 2.5 درصد از 

این رشد از محل افزایش بهره وری باشد اما گزارش ها حاکی از آن 

است که میزان بهره وری در کشور بسیار ناچیز و پایین بوده است.

معاون اول رییس جمهور بابیان اینکه دولت در سیاست گذاری های 

خـود و در برنامـه ششـم توسـعه به طورجدی موضـوع بهره وری 

را مـورد تأکیـد قـرار داده اسـت، گفـت: افزایش بهـره وری یکی 

از محورهـای مهـم اقتصاد مقاومتی اسـت و دولت مصمم اسـت 

از تولیـد داخلی، توسـعه صادرات و کاهـش واردات حمایت کند 

چـون رمز اصلی در تحقـق این اهداف، افزایش بهره وری اسـت.

وی با اشاره به اینکه یکی از کلیدی ترین طرح ها و دستاوردهای 
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دولت در حوزه بهداشت و درمان بوده است یادآور شد: در سه 

سال اخیر وضعیت هزینه های درمانی، تأمین تجهیزات و امکانات 

پزشکی متحول شده و میزان رضایتمندی مردم از خدمات مراکز 

درمانی افزایش یافته و نارضایتی ها کاهش چشمگیری داشته است.

از  بازدید خود  به  اشاره  با  رییس جمهور همچنین  اول  معاون 

دانشگاه صنعتی شریف در روز پنجشنبه هفته گذشته و بازدید 

امروز از دستاوردهای دانشگاه علوم پزشکی تهران، خاطرنشان 

و خلاق  تحصیل کرده  توسط جوانان  که  افتخارات  این  کرد: 

کسب شده باعث افتخار و خرسندی است و ما را به آینده کشور 

و نظام امیدوار می کند.

دکتر جهانگیری در ادامه سخنان خود با تأکید بر اینکه در کنار 

هر دانشگاه باید یک مرکز رشد وجود داشته باشد، گفت: این 

مراکز باید از کسانی که دارای ایده و خلاقیت هستند حمایت 

کنند تا ایده ها و خلاقیت ها به محصول و ثروت تبدیل شود.

معاون اول رییس جمهور افزود: دولت بسته حمایتی از صادرات را 

تدوین کرده که به زودی ابلاغ می شود در این بسته پیش بینی های 

لازم صورت گرفته که یکی از این پیش بینی ها اعطای خط اعتباری 

به کشورهایی است که به دنبال واردات محصولات ما هستند.

دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه باید صادرات کشور به سمت 

محصولات دانش بنیان و فناوری های پیشرفته سوق پیدا کند، گفت: 

باید کیفیت محصولات به خصوص در بخش دارو به گونه ای باشد 

که هم جامعه پزشکی و هم بیماران از آن رضایت داشته باشند.

Á صرفه جویی ارزی با تولید دارو در دا3ل کشور
 در حاشـیه ایـن مراسـم نیـز دکتـر خویـی مدیـر مرکـز رشـد 

واحدهـای فنـاوری فرآورده های دارویی دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهـران گفـت: پیش بینـی می شـود ورود ایـن اقـلام دارویـی به 

بـازار، بیـش از 50 میلیـون دلار صرفه جویـی ارزی برای کشـور 

به همراه داشـته باشـد.

وی افـزود: این اقلام دارویی و مواد اولیه تولیدشـده که تعدادی 

از آن هـا روانـه بـازار شـده اند و تعـدادی نیـز در حـال ورود بـه 

بـازار دارویی هسـتند، از اقلامی هسـتند که اهمیـت ویژه ای در 

صنعـت دارویی کشـور دارند و تعـدادی از آن ها بـرای اولین بار 

در کشـور تولیدشده اند.

دکتر خویی از مهم ترین داروهای رونمایی شده در این مراسم را فاکتور 

هشت دانست و خاطرنشان کرد: به غیراز این دارو که برای نخستین بار 

در کشور تولیدشده، تعدادی از داروهای تزریقی شیمی درمانی سرطان 

نیز از تولیدات مهم دارویی ما در سال 94 بوده است.

همچنیـن به پـاس حمایت هـای دکتـر جهانگیـری معـاون اول 

رئیس جمهـور از حـوزه بهداشـت و درمـان کشـور، لـوح تقدیـر 

صنعـت دارویـی، نشـان زرین سـازمان غذا و دارو و نشـان عالی 

دانشـگاه علـوم پزشـکی تهران بـه وی اعطا شـد.

درگذشت معمار آموزش نوین داروسازی کشور

وزیر بهداشت: مانند دکتر شفیعی به این زودی 
تکرار نخواهد شد


